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Bilag 7 Forslag til besvarelse af synspunkter og 
idéer, lp 1031 
 

Der har i perioden fra den 16. september til den 7. oktober 2015 

været en forudgående offentlig høring om omdannelse af Psykiatrisk 

Hospital i Risskov til boliger m.m. I høringsperioden indgik et 

borgermøde. Der er modtaget 82 bemærkninger fra myndigheder, 

foreninger, firmaer og privatpersoner. Der indgår 3 

underskriftindsamlinger. Efter høringen er der modtaget 8 

supplerende bemærkninger. Bemærkningerne indeholder især 

synspunkter inden for følgende temaer: Letbanestop, Kirkegård, 

Bygningsomfang, Bygningsudseende, Trafik, Skolekapacitet, 

Ændringer i forhold til det oprindelige forslag fra oktober 2014, 

Procedure, Gallo-gartneriet, Idræts- og fritidsaktiviteter, Overtaci-

museet, Legeplads ved Tjørnevej, Boliger til handikappede og 

Erstatning. Bemærkningerne er refereret og kommenteret tematisk i 

relation til de nævnte temaer. Der er modtaget bemærkninger fra 

følgende: 

 

1. Banedanmark 

2. Affaldvarme 

3. Kultur og Borgerservice 

4. Aarhus Stift 

5. Foreningen for Kirkegårdskultur 

6. Landsforeningen for Bygnings- og Landskabskultur 

7. Foreningen for Bykultur i Aarhus 

8. Beboerne på Egelundsvej v/ Carsten Mølbæk, Egelundsvej 7, 8240 

Risskov 

9. 137 underskrifter fra Grundejerforeningen for Vejlby Krat v/ Richard 

Tabori Kraft, Krathusvej 12, 8240 Risskov  

10. Beboerrepræsentationen Solbakken 3 A-C v/ fmd. Peter 

Nordholm Andersen 

11. 52 underskrifter v/ Sanne Rix, Stationsgade 34, 8240 Risskov 

12. 70 underskrifter v/ Katrine Krause-Jensen 

13. Vejforeningen Firkløvervej v/ fmd. Ole Berg Sørensen, 

Firkløvervej 19, 8240 Risskov 

14. Solbakkens Beboerforening v/ Karl-Johan Stranddorf, Lerbækvej 

1 B, 8240 Risskov 

15. Grundejerforeningen Skovparken v/Karin Hyldebrandt 

16. Bækkelundsvej Vest, Vejforeningen Mejlvej/Mageltornvej, 

Vejforeningen Tretommervej v/Anne Murphy, Bækkelundsvej 7, 8240 

Risskov 

17. Vejlby-Risskov Grundejerforening v/ fmd. Ole Høgholm, Vestre 

Strandallé 65, 8240 Risskov 
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18. Vejforeningen Mejlvej/Mageltornvej, Beboerne på Bækkelundsvej, 

Vejforeningen Tretommervej, Grundejerforeningen Bækkelundsvej 

Øst, Grundejerforeningen Vejlby Krat v/Esben Agerbo, Mejlvej 11, 1. 

sal, 8240 Risskov 

19. Grundejerforeningen Bækkelundsvej Øst v/fmd. Lasse Lings 

20. Arkitekttegnestuen Merete Nielsen, Skovgaardsgade 2 A, 4. tv., 

8000 Aarhus C 

21. Advokatfirmaet Lundsgaard og Partnere, Grønningen 25, 1270 

København K. 

22. Gallo Gartneriet v/ leder Mette Lorentzen, Rolighedsvej 6, 8240 

Risskov 

23. Aksel Nørgaard, Bækkelundsvej 17 B, 8240 Risskov m.fl. 

24. Lotte Kloster, Badevej 13, 8240 Risskov m.fl. 

25. Merete Sørensen, Skovagervej 6 B, 8240 Risskov 

26. Lars Haahr, Skovagervej 13, 8240 Risskov 

27. Anne Hougaard, Skovagervej 20, 8240 Risskov 

28. Torben Møller-Pedersen, Langlinieparken 15, 3. tv., 8000 Aarhus 

C 

29. Poul Pedersen, Skrænten 7, 8240 Risskov 

30. Thomas Dalsgaard, Stationsgade 34, 8240 Risskov 

31. Jacob Rasmussen, Skovagervej 25, 8240 Risskov 

32. Anne-Marie Olesen, Firkløvervej 19, 8240 Risskov 

33. Michael Mose Biskjær, Firkløvervej 22, 8240 Risskov 

34. Jytte Levisen, Skovagervej 10 B, 8240 Risskov 

35. Jan W. Hansen, Skovhusvej 2, 8240 Risskov 

36. Ulla Risbjerg, Tretommervej 11, 8240 Risskov 

37. Ann-Charlotte Ranghøj, Bækkelundsvej 35 A, 8240 Risskov 

38. Monika Busch, Stationsgade 32, 8240 Risskov 

39. Jens Søgaard Jørgensen, Tjørnevej 12, 8240 Risskov 

40. Hasse Kok, Firkløvervej 5, 8240 Risskov 

41. Richard Tabori Kraft, Krathusvej 12, 8240 Risskov 

42. Helle Foldager-Jensen, Skovagervej 18, 8240 Risskov 

43. Judith Autrup, Krathusvej 2 A, 8240 Risskov 

44. Julie Schjødtz Hansen, Stationsgade 30, 8240 Risskov 

45. Kirsten Paludan, Rolighedsvej 67 B, 8240 Risskov 

46. Birthe Mølhave, Bækkelundsvej 41 B, 8240 Risskov 

47. Annette Kyneb, Rampen 4, 8240 Risskov 

48. Marianne Dall, Liljevej 4, 8240 Risskov 

49. Hanne Teglhus, Skolevangs Allé 54, 8240 Risskov 

50. Kamilla Gudeme, Skovagervej 4, 8240 Risskov 

51. Jørgen Hamershiamb, Jens Munksvej 25, 8200 Aarhus N 

52. Allan Freivald, Skrænten 2 A, 8240 Risskov 

53. Valdemar Kristensen, Bækkelundsvej 49, 8240 Risskov 

54. Else Vigholt Sørensen, Bækkelundsvej 39 A, 8240 Risskov 

55. Harald Lie, Føniksvej 2, 8270 Højbjerg 

56. Jesper Smedegaard, Skovagervej 14, 8240 Risskov 
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57. Bo Voldby, Rislundvej 5, 8240 Risskov 

58. Göran Bergström, Bækkelundsvej 53, 8240 Risskov 

59. Else Mølvig, Skovparken 34, 8240 Risskov 

60. Jørgen Eie Christensen, Stationsgade 20, 8240 Risskov 

61. Ole Gregersen, Lerbækvej 8, 8240 Risskov m.fl. 

62. Eva Poulsen, Østre Skovvej 17, 8240 Risskov 

63. Sine D. Kristensen, Egelundsvej 3, 8240 Risskov 

64. Søren Lyngsø, Højtoftevej 20, 8240 Risskov 

65. Henning Høegholm, Ribesvej 1 B, 8240 Risskov 

66. Birthe F. Rasmussen, Bækkelundsvej 43 B, 8240 Risskov 

67. Helle Duch-Svenson, Birkevej 20 A, 8240 Risskov 

68. Lasse Jæger Jensen, Stationsgade 36, 8240 Risskov 

69. Catrine Hancke, Stationsgade 24, 8240 Risskov 

70. Kirsten Malling Olsen, Stationsgade 25, 8240 Risskov 

71. Jens Busch, Bækkelundsvej 43 C, 8240 Risskov 

72. Morten Kristensen, Skovagervej 6 C, 8240 Risskov 

73. Gert Zimmer Hansen, Ahornvej 16, 8240 Risskov 

74. Preben Bjerkø, Rampen 5, 8240 Risskov 

75. Birthe Mølhave, Bækkelundsvej 41 B, 8240 Risskov 

76, Steffen Bruhn, Rolighedsvej 75, 8240 Risskov 

77. Lis Brink, Tretommervej 20 B, 8240 Risskov 

78. Katrine Krause-Jensen, Tjørnevej 10, 8240 Risskov 

79. Hans Voldby, Poppelvej 1, 8240 Risskov 

80. Ebbe Gjerø, Kejlstrupvej 1, 8240 Risskov 

81. Jakob Fredslund, Mejlvej 6, 8240 Risskov 

82. Steen Fibiger, Forteledet 17, 8240 Risskov 

 

Efter høringen er der modtaget supplerende bemærkninger fra: 

S.1. Aarhus Stift 

S.2. Bodil Selmer, Albert Naurs Vej 18, 8270 Højbjerg 

S.3. Den Gamle By 

S.4. Vejlby-Risskov Grundejerforening v/ fmd. Ole Høgholm, Vestre 

Strandallé 65, 8240 Risskov 

S.5. Grundejerforeningen for Vejlby Krat v/ Richard Tabori Kraft, 

Krathusvej 12, 8240 Risskov 

S.6. Arkitekttegnestuen Merete Nielsen, Skovgaardsgade 2 A, 4. tv., 

8000 Aarhus C 

S.7. Borgerinitiativet ”For mange, for højt, for tæt” v/Karl-Johan 

Stranddorf, Lerbækvej 1 B, 8240 Risskov (har opbakning fra 

vejforeninger og grundejerforeninger omkring planområdet) 

S.8. Beboere på Bækkelundsvej og Mejlvej v/Anne Murphy, 

Bækkelundsvej 7, 8240 Risskov 

 

Letbanestop 

Banedanmark oplyser, at den skitserede løsning med ny overkørsel 

uden sikring (bomme) ikke vil blive godkendt af Banedanmark og 
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Trafikstyrelsen, hvis der er tale om jernbane. Herudover oplyses, at et 

krydsningsspor ikke kan rummes på det skitserede areal, men vil 

forudsætte nedrivning af boligen øst for banen. Hvis dette hus ikke er 

der mere, foreslås vejadgang til strandarealet via Badevej (fra syd). 

 

Beboere tæt på det foreslåede letbanestop forslår det flyttet. De fleste 

vil have det flyttet mod nord til den oprindelige placering umiddelbart 

syd for den nuværende gangbro. Der fremhæves gener fra 

letbanestoppet i form af støj fra passagerer, klokker og kørende 

materiel, indblik og manglende udsigt. 

 
Bemærkninger hertil: 

Lovgivningen for letbane er ikke på plads. Der er derfor ikke klarhed 

over, om letbanen skal betragtes som bane eller noget andet. Der er 

dog almindelig enighed om, at Trafikstyrelsen skal godkende anlæg 

m.m. Driften af letbane vil overgå til Aarhusletbane, men banearealet 

vil fortsat være ejet af Banedanmark. Det har tidligere været forudsat, 

at Banedanmark skulle sikre alle ubevogtede overkørsler på 

Grenåbanen. Banedanmark har oplyst, at projektering og sikring 

(opgradering og evt. nedlæggelse og flytning) af overkørsler vil ske 

2017 og 2018.  

 

I forhold til den oprindelige placering, blev letbanestoppet flyttet mod 

syd efter at Banedanmarks rådgiver Rambøll havde påpeget et 

problem ved at letbaneperronen lå ud for den eksisterende 

overkørsel, og at denne ikke kunne forventes flyttet. 

 

Der vil sandsynligvis gå noget tid endnu, inden der helt er klarhed 

over, hvad der kan lade sig gøre teknisk og økonomisk.  

 

Letbanestoppet indgår i udbygningsaftalen. Det forventes ikke, at der 

skal være et egentlig Parkér og Rejs-anlæg.   

 

Det er oplyst af Aarhusletbane, at et krydsningsspor placeres ved 

Vestre Strandallé, men at der på et senere tidspunkt kan forventes 

behov for et krydsningsspor ved Rolighedsvej også. 

 
Det foreslås, at der skal arbejdes på at flytte letbaneperronen tilbage 

mod nord – dvs. væk fra boligerne ved Stationsgade - og samtidig 

flytte overkørslen mod nord. Det foreslås, at lokalplanområdet 

fastholdes, så der også er mulighed for en sydlig placering af 

letbanestoppet, hvis det viser sig nødvendigt. Der er desuden behov 

for at medtage arealet mellem banen og Rolighedsvej, idet dette areal 

er omfattet af lokalplan nr. 470. Heri indgår bestemmelser, som ikke 

muliggør etablering af publikumsfaciliteter til letbanen. 
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Kirkegård 

Der er modtaget bemærkninger fra Aarhus Stift, Foreningen for 

Kirkegårdskultur og Landsforeningen for Bygnings- og 

Landskabskultur, Den Gamle By samt flere privatpersoner om at 

bevare kirkegården uændret. 

 

Den tidligere biskop Kjeld Holm for Aarhus Stift anmodede tidligere 

om udarbejdelse af en bevarende lokalplan for kirkegården ved 

Psykiatrisk Hospital. Region Midtjylland forhandlede med biskop Kjeld 

Holm med henblik på nedlæggelse af kirkegården, så der kan bygges 

på stedet. Regionen tilbød som erstatning anlæggelse af et 

lapidarium (flytning af gravstene) et andet sted i parken på Psykiatrisk 

Hospital nemlig hvor der i dag er tennisbaner. Biskoppen aftalte dette 

med Region Midtjylland, og han sendte et brev til Planafdelingen med 

besked om, at anmodningen om udarbejdelse af en bevarende 

lokalplan var trukket tilbage. 

 

Den nuværende biskop for Aarhus Stift Henrik Wigh-Poulsen skriver, 

at han støtter høringssvaret fra Foreningen for Kirkegårdskultur, hvor 

der kort fortalt står, at institutionskirkegården er umistelig og derfor 

bør bevares med den nuværende beliggenhed. Biskoppen skriver 

yderligere, at han håber, at høringssvaret giver anledning til 

genovervejelse af nedlæggelse af institutionskirkegården. 

 

Der indgår bemærkninger om, at kirkegården er en del af det 

kulturmiljø, som er omfattet af kommuneplanens udpegning af 

Psykiatrisk Hospital som kulturmiljø. 

 

Bemærkninger hertil: 

Der var den 3. december 2015 møde med deltagelse af biskop Henrik 

Wigh-Poulsen, denne kontorchef Jette Madsen, Frank Skriver 

Mikkelsen og Bettina Wolff, Region Midtjylland og Peter 

Christoffersen, Teknik og Miljø. Biskoppens synspunkt er fortsat, at 

kirkegården ikke skal nedlægges, og at et lapidarium ikke er 

interessant. Biskoppen erkendte, at stiftet ikke har nogen juridisk 

mulighed for at forhindre en nedlæggelse (veto eller lignende). 

 

Regionen mente fortsat efter mødet, at en nedlæggelse af 

kirkegården og etablering af et lapidarium er det rigtige. 

 

Kirkegården står ikke direkte omtalt i beskrivelsen af kulturmiljøet for 
Psykiatrisk Hospital, men ligger inden for afgrænsningen og i 

tilknytning til parkrummet. Kirkegården benyttes ikke længere, men 

ligger i dag som et minde om mange af de indlagte, der af forskellige 
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årsager aldrig blev udskrevet - og figurerer altså som en del af 

stedtes fortælling. For at bevare / videreføre en del af fortællingen om 

en kirkegård i tilknytning til hospitalet, foreslås gravstenene flyttet til 

en mindelund / lapidarium i parkens østlige del. 

 
Det foreslås, at lokalplanlægningen indeholder en nedlæggelse af 

kirkegården og giver mulighed for at bebygge stedet med boliger. Det 

foreslås desuden at udlægge areal i lokalplanen til et lapidarium, hvor 

tennisbanerne i dag ligger. 

 

Bygningsomfang 

Der er rigtig mange bemærkninger som omhandler dette emne. 

Synspunkterne peger alle i samme retning men i forskelligt omfang: 

mindre omfattende, lavere og mere spredt bebyggelse. Det mest 

vidtgående ønske er en halvering af antallet af boliger, og at alt 

nybyggeri skal opføres som parcelhuse på grunde på 1000 m2 og 

med en bebyggelsesprocent på 25 i en højde på maks. 8,5 m og med 

højst 1½ etage. Det er særligt beboere omkring Krathusvej og nord 

for Bækkelundsvej og parken, som har sendt bemærkninger. 

Argumenterne mod den foreslåede bebyggelse er påvirkningen i form 

af skygger og indblik og desuden, at det foreslåede byggeri virker 

fremmed midt i det nuværende parcelhusområde. Der argumenteres 

mod bygningsomfanget, fordi det vil medføre mere trafik og flere 

skolebørn. Endelig er det et argument, at den nye bebyggelse 

Bakkehusene og Parkbebyggelsen vil reducere udsigten over bugten 

fra de eksisterende parcelhuse beliggende vest herfor. 

 

Ejeren af ejendommen Bækkelundsvej 2, 4 og 6 Ib Hougaard ønsker 

at bygge en ekstra etage oven på de 2 eksisterende. Teknik og Miljø 

besluttede medio 2015, at ønsket ikke skal tilgodeses i 

lokalplanlægningen. Ejeren genfremsætter sit ønske i høringen og 

har i forbindelse hermed fremstillet snit og skyggediagrammer. De 

viser, at en ny 3. etage vil blive opført med fladt tag. Den 

eksisterende bebyggelses tage har en svag hældning.  

 

Repræsentanter for vejforeninger m.m. i nabolaget protesterer mod at 

bygge i mere end 2 etager i området ved Bækkelundsvej. 

 
Bemærkninger hertil: 

Udgangspunktet for Teknik og Miljøs arbejde med at kvalificere 

projektet for Psykiatrisk Hospital har været at sikre kvaliteter og 

variation.  

 

Teknik og Miljø mener, at udgangspunktet for flere bemærkninger 

om, at alt skal ligne de omkringliggende parcelhuse ikke skal 
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tilgodeses. Udgangspunktet for omdannelsen er at sikre et bredere 

udbud af boligtyper i lokalområdet. 

 

På den baggrund vurderes det relevant at se på, om der sker en 

uhensigtsmæssig påvirkning af de nærmeste nabobebyggelser. 

 

Nedenfor er de kritiske delområder i lokalplanen gennemgået med 

oplysninger om etageantal, skyggepåvirkninger og ændringer på 

baggrund af høringen. 

 

Renæssancebyen, lokalplanens delområde 1, eksisterende 

bebyggelse + bygninger i 3-4 etager. 

En ny bygning på 4 etager vil skygge på boligerne nord for 

Bækkelundsvej på samme måde som de eksisterende bygninger. De 

er ca. lige høje. Grunden til, at der er nye bygninger i 4 etager vest og 

syd for de eksisterende høje bygninger, er ønsket om samspil med de 

eksisterende høje bygninger og om et bredere grønt loop end 

oprindeligt tegnet.  

 

Allébyen, lokalplanens delområde 2, 2-5 etager, tættest på 

Bækkelundsvej 3 etager. 

Skyggediagrammer viser, at skyggepåvirkninger af bebyggelsen nord 

for Bækkelundsvej ikke er værre end i dag. Det er kun i 

vinterhalvåret, at der periodevis bliver skygger.  

 

Bakkebebyggelsen og Parkhusene, lokalplanens delområde 3, 3 

etager. 

Den nye bebyggelse vil kun kaste skygger på den eksisterende 

bebyggelse morgen og aften og i vinterperioden. Det foreslås, at de 3 

nordvestligste bygninger i Bakkebebyggelsen og de 2 nordøstligste i 

Parkhusene reduceres til 2 etager.  

 

Skovbyen, lokalplanens delområde 4, 3 etager. 

Bortset fra KPC´s egen bygning på Tjørnevej 6 og en garagebygning 

på Tjørnevej 8 vil der blive 20-25 m til nærmeste boliger øst for 

Tjørnevej. Der er derfor ikke grund til at reducere i bebyggelsens 

højde. Der er her ikke udarbejdet skyggediagrammer.  

 

Kollegiehusene, lokalplanens delområde 5, 3 etager. 

Den nye bebyggelse placeres længere væk fra Bækkelundsvej end 

den nuværende. Skyggediagrammer viser, at der vil være 

skyggepåvirkning på børneinstitutionen øst for Tretommervej sidst på 

eftermiddagen og på naboboliger nord for Bækkelundsvej om 

formiddagen og eftermiddagen om vinteren.  

 

Bækkelundsvej 2-6, lokalplanens delområde 5, 2 etager. 
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Teknik og Miljø vurderer på baggrund af tilsendte skyggediagrammer, 

at skyggepåvirkningen af en ekstra etage ikke er som en hel etage, 

men næsten. Til forskel fra tidligere indgår der ikke en forhøjelse af 

bebyggelsen tættest på Bækkelundsvej 8, hvor skygge- og 

indbliksgener tidligere var størst. Det kan ses på (og tolkes af) 

skyggediagrammerne, at der bliver forøgede skygger på 

nabobebyggelser nord for Bækkelundsvej i vinterhalvåret. 

 
Det foreslås, at bebyggelsesplanen fra høringen generelt fastholdes, 

men at de 3 nordvestligste bygninger i Bakkebebyggelsen (tæt på 

Lerbækvej) og de 2 nordligste i Parkhusene (tæt på 

børneinstitutionen og ”de engelske huse”) reduceres til 2 etager. 

 

Det foreslås, at beslutningen om ikke at give mulighed for at bygge i 3 

etager på Bækkelundsvej 2, 4 og 6 fastholdes. 

 

Bygningsudseende 

Der er enkelte bemærkninger om bygningsudseende. De skitserede 

mange ”kasser med flade tage” er der ikke ret mange der bryder sig 

om. Der ses hellere huse med høj rejsning, og at bygningerne ikke 

har så mange etager. Der efterspørges et udseende som de ældste 

bygninger i planområdet og som mange parcelhuse har uden om 

planområdet. 

 

Der er efterspørges desuden mere variation i bebyggelsen. 

 
Bemærkninger hertil: 

I bearbejdningen fra de første forslag frem til høringen har Teknik og 

Miljø sammen med bygherren og dennes arkitekter lagt vægt på, at 

de forskellige bydele i planområdet skal have forskellige identiteter. 

Dette er kommet til udtryk i bl.a. forskellige traditionelle 

facadematerialer og farver. 

 

Oplægget fra bygherreside har været, at de fleste bygninger bliver 

med flade tage. 

 

Nybygningerne i Renæssancebyen er nu overalt med sadeltage. 

 

I Allébyen indgik der i tidlige udgaver af bebyggelsesplanen en del 

bygninger med taghældning. Dette er der jf. lokalplanens 

bestemmelser stadig mulighed for, men der er ikke krav om det i 

lokalplanen. En fordel ved, at nogle bygninger har taghældning er, at 

der opnås en variation i bygningsudtrykket. En ulempe er, at 

bygningshøjden bliver højere – med udgangspunkt i det samme 

etageareal. 
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I lokalplanen indgår der følgende om taghældning: 

 Renæssancebyen, lokalplanens delområde 1: Krav om 

sadeltage. 

 Allébyen, lokalplanens delområde 2: Mulighed for flade tage, 

tage med ensidig taghældning eller sadeltage. 

 Bakkehusene, lokalplanens delområde 3: Krav om flade tage. 

 Skovhusene, lokalplanens delområde 4: Krav om flade tage. 

 Kollegieboligerne, lokalplanens delområde 5: Mulighed for 

flade tage, tage med ensidig taghældning eller sadeltage. 

 Parkbebyggelsen, lokalplanens delområde 6: Krav om flade 

tage. 

 Lægeboligerne Harald Selmersvej, lokalplanens delområde 7: 

Mulighed for flade tage eller tage med ensidig taghældning. 

 Krathusvej m.m., lokalplanens delområde 8-10: Mulighed for 

flade tage, tage med ensidig taghældning eller sadeltage. 

 

Trafik 

Der er rigtig mange synspunkter om trafik. De kan sammenfattes til 

følgende hovedsynspunkter: 

 Beregningerne om trafikomfang er forkerte. Trafikken bliver 

meget mere omfattende og der vil blive trængsels- og 

sikkerhedsproblemer. 

 Der skal etableres cykelstier på Asylvej og Harald Selmers 

Vej. 

 Der er problemer for skolebørn og cyklister. Der skal etableres 

hastighedsdæmpning på Asylvej, Harald Selmers Vej, 

Skovagervej, Bækkelundsvej, Tretommervej og Stationsgade, 

samt krydsningsmuligheder på Skovagervej og i rundkørslen 

Skovagervej/HaraldSelmers Vej/Asylvej/Tretommervej 

 Der er dårlige forhold for cyklister, der skal krydse Asylvej for 

at komme til Vestre Skovvej. 

 
Bemærkninger hertil: 

I planlægning anvender Teknik og Miljø turrater for at få et indtryk af 

den forventede trafik til et nyt område. Opgørelse af adgangstrafikken 

til det omdannede område er derfor afhængigt af, hvilken turrate, der 

anvendes, og vil i øvrigt være behæftet med mange usikkerheder -  

f.eks. er antallet af boliger ikke præcist fastlagt, men kan variere med 

mere end 100. 

 

Trafikken til selve hospitalsområdet (dvs. undtaget arealet på 

Tretommervej og lægeboligerne på Harald Selmers Vej) blev i 2012 

talt til ca. 2160 biler/døgn på en hverdag. 
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Anvendes Miljøstyrelsens turrater for forstadsbebyggelse, vil den 

forventede trafik til det samme område være ca.3300 biler/døgn incl. 

de to eksisterende daginstitutioner ved Solbakken og daginstitutionen 

i Renæssancebyen).  

 

Anvendes Miljøstyrelsens turrater for sammenhængende byområde, 

vil den forventede trafik til det dette område være ca.2600 biler/døgn.  

 

Teknik og Miljø ser det som rimeligt at forvente en maksimal 

trafikstigning på ca. 50 % - svarende til den høje turrate. Heri er dog 

ikke indregnet en evt. reduktion som følge af, at letbanen vil flytte 

trafik fra bil til bane. 

 

COWI har for KPC udarbejdet to trafiknotater vedr. trafikafviklingen i 

krydset Grenåvej/Asylvej, baseret på hver sin turrate. Begge notater 

indeholder delvis forkerte forudsætninger, og resultaterne kan derfor 

ikke benyttes direkte.  

Notaternes trafikberegninger viser, at der allerede i dag er 

uacceptable kølængder på Asylvej om morgenen.  

 

For den fremtidige situation (hvor der er anlagt et venstresvingsspor) 

mener Teknik og Miljø, at notaterne er gode nok til at vurdere, at 

anlægget af et venstresvingsspor på Asylvej vil bevirke, at 

kølængden på Asylvej ikke forøges, men sandsynligvis formindskes i 

forhold til i dag - også når der regnes med den maksimale turrate og 

tages højde for en ”omvendt” spidstimetrafik (mange indsigere 

pointerer, at den nuværende trafik til området går ind til området om 

morgenen og ud om eftermiddagen, hvilket må forventes modsat, når 

området er omdannet til boliger).  

 

Venstresvingssporet indgår således i udbygningsaftalen for ikke at 

forværre krydsets trafikafvikling som følge af den trafik, som 

lokalplanområdet tilfører. Der indgår ikke en generel forbedring af 

krydset i udbygningsaftalen, fordi belastningsgraden i krydset allerede 

i dag er (for) stor og må forventes at blive større med den generelle 

trafikstigning på Grenåvej. Kommunen kan derfor overveje at foretage 

en større renovering af krydset samtidig med anlægget af 

venstresvingssporet. 

 

De fleste af vejene, der omkranser lokalplanområdet, er trafikveje, 

som vil være belastede af dels bydelstrafik dels en vis mængde 

gennemkørende trafik, og som derfor skal have en fornuftig 

fremkommelighed. Det gælder også Asylvej, men det er Teknik og 

Miljøs mening, at vejen på den anden side ikke bør opgraderes til at 

være så attraktiv, at den vil tiltrække bilister, der ellers ville benytte 

Grenåvej. 
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Trafikvejene omkring lokalplanområdet er brede og kan godt afvikle 

den forøgede trafik på i alt 500 -1000 biler/døgn, som 

lokalplanområdet påfører vejnettet i alt. Hastighedsmåling foretaget i 

2007 på Skovagervej viser en gennemsnitshastighed på 42 km/t og 

måling fra 2014 på Harald Selmers Vej viser en 

gennemsnitshastighed på 44 km/t. 

 

Teknik og Miljø anser det derfor ikke som ønskeligt og heller ikke 

påkrævet at etablere bump på disse omgivende veje (på Skovagervej 

kører desuden busrute, der gør det uhensigtsmæssigt med bump).  

 

For at højne trafiksikkerheden for de bløde trafikanter er det allerede 

en del af udbygningsaftalen, at der anlægges en krydsningshelle på 

Rolighedsvej ved letbanestoppet, og et kort venstresvingsspor med 

helle ved den nye adgangsvej fra Harald Selmers Vej. På Harald 

Selmers Vej er der allerede en fodgængerovergang, som bevares.  

 

For at forbedre trafiksikkerheden yderligere for de bløde trafikanter vil 

der blive etableret en krydsningshelle på Skovagervej, sådan at der 

er et sikkert krydsningspunkt for skolebørn, der returnerer fra skole 

m.fl. Dette imødekommer et ønske i flere henvendelser om en sikker 

krydsning (forgængerovergang) på Skovagervej.  

 

Mange indsigere ønsker cykelstier på Asylvej, idet vejen er meget 

trafikeret og derfor utryg at færdes på som cyklist. 

 

Teknik og Miljø har ingen tællinger af cyklister på Asylvej. Cykelstier 

vil altovervejende kunne anlægges på eksisterende vejareal. 

 

Teknik og Miljø anbefaler dog ikke, at der i konsekvens af 

omdannelsen af lokalplanområdet anlægges cykelstier på Asylvej, 

primært fordi kommunens cykelhandlingsplan har en cykelrute, der 

forløber på Skovagervej og derfra videre ad Vestre Skovvej gennem 

Risskov til krydset ved Dronning Margrethes Vej/Nordre Ringgade, 

hvorfra der er cykelstier videre mod midtbyen eller mod vest. 

Anlægges cykelstier på Asylvej anspores cyklister ikke til at benytte 

cykelruten gennem skoven. Desuden er der på Asylvej direkte 

overkørsler fra parcelhusejendomme, hvorfra der i givet fald skal 

bakkes ud over cykelstien, hvilket udgør et faremoment.  

 

I stedet anbefaler Teknik og Miljø at forbedre den omtalte cykelrute 

ved, at der for kommunens regning anlægges en krydsningshelle på 

Asylvej ud for Vestre Skovvej og cykelstier på strækningen af Asylvej 

mellem rundkørslen og Vestre Skovvej. Desuden at Vestre Skovvej 

og skovvejen gennem Ris Skov istandsættes, sådan at cykling bliver 
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attraktivt her og at kommunens ren- og vintervedligeholdelse 

opprioriteres på skovvejen gennem Risskov.  

 

Cyklister fra lokalplanområdet til Rolighedsvej henvises således til at 

benytte denne forbedrede cykelrute eller Risskovstien langs kysten. 

 

Det er ikke Teknik og Miljøs vurdering, at der er behov for cykelstier 

på Harald Selmers Vej, fordi der igennem lokalplanområdets nordlige 

del vil blive anlagt en særskilt cykelsti fra Rolighedsvej til 

boligbebyggelsen. Denne sti må forudsættes benyttet af bebyggelsen 

nord for Harald Selmers Vej, mens cyklister til bebyggelsen syd for 

Harald Selmers Vej vil fordele sig på Krathusvej og Harald Selmers 

Vej. 

 
Det foreslås, at der arbejdes videre med en forudsætning om at 

adgangstrafikken til lokalplanområdet maksimalt vil stige med 50 % i 

forhold til den hidtidige trafik, og at de foreliggende trafikberegninger 

accepteres som tilstrækkeligt grundlag for at vurdere trafikafviklingen 

i krydset Asylvej/Grenåvej.  
Det foreslås herefter, at udbygningsaftalen med KPC fortsat 

indeholder venstresvingsspor på Asylvej, helleanlæg og letbanestop 

ved Rolighedsvej, helleanlæg og venstresvingsbane på Harald 

Selmers Vej. 

 

For så vidt angår ønsket om cykelstier på Asylvej og Harald Selmers 
Vej foreslås, at disse ikke imødekommes, men at kommunen 

etablerer cykelsti på Asylvej fra rundkørslen til Vestre Skovvej og en 

krydsningshelle på Asylvej ved Vestre Skovvej, samt istandsætter 

Vestre Skovvej og skovvejen gennem Ris Skov.   

 

Skolekapacitet 

Der efterlyses oplysninger om skoledistrikter og skolekapacitet. Der 

fremføres det synspunkt, at Risskov Skole ikke kan rumme eleverne 

fra de nye boliger på Psykiatrisk Hospitals område. 

 
Bemærkninger hertil: 

Børn og Unge har skrevet følgende om skolebørnsområdet: 

”På baggrund af skoleprognose 2014 har Risskov Skole i skoleåret 

2014/2015 800 normalklasseelever fordelt på 35 klasser, samt 4 

specialklasser. Risskov Skole har i alt 39 lokaler til undervisningsbrug 

(klasse- og fælleslokaler) og der er i skoleåret 2014/2015 ikke mangel 

på undervisningslokaler.  

 

Elevtallet på Risskov Skole forventes på baggrund af skoleprognose 

2014, at være marginalt stigende over en 10 årig periode, med ca. 15 
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elever. Den stigning der kommer i forbindelse med boligerne på 

Psykiatrisk Hospital er ikke medregnet i prognosen. 

 

Med ca. 700 familieboliger i forbindelse med denne lokalplan, 

forventes en yderligere stigning i det fremtidige elevtal på Risskov 

Skole. På baggrund af den forventede befolkningssammensætning 

for området, antages der ved et færdigudbygget område, at være 

behov for kapacitet til yderligere 150 skoleelever, svarende til ca. 6 

klasser. 

 

Det forventes, at der på sigt skal udbygges på skolen, således at den 

fremtidige kapacitet modsvarer det forventede elevtal. Det areal 

Risskov Skole ligger på, er stort nok til at der kan udbygges med den 

nødvendige kapacitet.” 
 

Det foreslås, at der ikke ændres i planlægningen på baggrund af 

bemærkningerne. 

 

Ændringer i forhold til det oprindelige forslag fra oktober 2014 

Flere bemærker, at der på borgermødet i oktober 2014 blev vist 

tegninger med lavere bygninger i Allebyen, Bakkehusene og 

Parkbebyggelsen. Der er synspunkter om, at der kun indgik 

bygninger på 1½-2 etager.  

 

Bemærkninger hertil: 

KPC er forelagt disse bemærkninger. Generelt er KPC ikke enig. Der 

er punktvis sket en øgning af højden f.eks. i renæssancebyen som 

nævnt under Bygningsomfang. Derimod er der ifølge KPC sket en 

flytning af bygninger væk fra naboskel, så virkningen af f.eks. 3-

etages byggeri er blevet mindre. 

 

Procedure 

Der er flere bemærkninger om, at der er et misforhold mellem 

høringens idé-karakter og projektforslagets store detaljeringsgrad.  

 
Bemærkninger hertil: 

I og med, at regionen modtog et projektforslag har dette været 

udgangspunktet for omdannelsen og udformning af forslag til 

kommuneplanrammerne i høringsmaterialet. På trods af dette må vi 

dog fastholde, at vi i høringen gerne modtog nye idéer også på det 

overordnende og principielle plan. 

 

Gallo-gartneriet 

Gallo-gartneriet er et økologisk gartneri med salgsbod placeret på et 

areal mellem Rolighedsvej og banen. På dette areal er der nu 

planlagt et letbanestop. Gallo-gartneriet har fungeret siden 1990 og er 
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registreret som en socialøkonomisk virksomhed. Det beskæftiger i 

snit pr. dag 10-15 personer og ca. 60-80 personer i alt pr. sæson fra 

marts til december. Gartneriet har lånt arealet af regionen, og har nu 

en aftale med KPC. Det forventes, at Aarhus Kommune overtager 

arealet fremover. Produktion af grøntsager og blomster sker især på 

den sydlige del af arealet, hvor der ifølge høringsmaterialet skal 

placeres et letbanestop. Der er med bekymring og en række 

spørgsmål at gartneriet ser fremtiden i møde. Hovedsynspunktet er, 

at letbanestoppet skal flyttes mod nord, hvor det først var placeret. 

Desuden, at der ønskes et supplerende areal til erstatning for det 

mistede – det kunne være det kommunale areal nord for gangbroen. 

 

Bemærkninger hertil: 

Som nævnt under afsnittet om letbanen vil det være at foretrække af 

flere grunde at kunne flytte letbanestoppet mod nord. Det er uafklaret 

om det kan lade sig gøre.  

 
Det foreslås, at Gallo-gartneriet inddrages i drøftelser om samspillet 

med letbanestoppet og om muligheder for alternative arealer. Det vil 

muligvis først blive i forbindelse med forslag til projekt for 

letbanestoppet og efter at lokalplanen er endeligt vedtaget. 

 

Idræts- og fritidsaktiviteter 

Kultur og Borgerservice gør opmærksom på, at der på det 

kommunale strandareal er fodboldbane og kajakklub, og at der i 

parken er tennisbaner og foregår discgolf. Kultur og Borgerservice 

opfordrer til, at der i forbindelse med omdannelsen også medtænkes 

gode rammer for idræts- og fritidsaktiviteter til gavn for både det 

eksisterende lokalsamfund og det nye boligområde. 

 

Bemærkninger hertil: 

Teknik og Miljø mener, at der med KPC´s accept af, at parken 

opretholdes og vil være offentligt tilgængelig, er åbnet op for 

aktivitetsmuligheder. Indpasning af større anlæg i parken – ud over 

lapidarium - vil ikke passe godt sammen med frednings- og 

kulturmiljøinteresser. Placering af bygninger til idræt o.l. er der ikke 

regnet med i bebyggelsesplanforslaget. Der er heller ikke indgået 

sådanne tanker i forslag til udbygningsaftale. Endelig vil der nok 

heller ikke være kommunal mulighed for finansiering af tiltag. 

 

Overtaci-museet 

Overtaci-museet ønskes bevaret. 

 
Bemærkninger hertil: 

Bygningsmæssigt vil det sandsynligvis være muligt at indplacere en 

videreførelse af Overtaci-museet et sted i lokalplanområdet. Der har 
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været drøftelser mellem Region Midtjylland og Aarhus Kommune om 

at drive museet videre. Aarhus Kommune har ikke vist interesse 

forestå en videreførelse af driften. Region Midtjylland har meddelt, at 

de vil stoppe driften af museet. 

 

 

 

Legeplads ved Tjørnevej 

70 beboere i lokalområdet ønsker den nuværende legeplads vest for 

Tjørnevej i Børnepsykiatrisk Hospitals område bevaret med offentlig 

adgang til brug for lokale beboere og børneinstitutioner. 

 

Bemærkninger hertil: 

En del af arealet, hvor legepladsen ligger i dag, forudsættes bebygget 

med boliger. Hvor der vil blive anlagt nye legepladser i 

lokalplanområdet i forbindelse med boligbyggeri er ikke klarlagt. 

Derimod ligger det fast, at der vil blive offentlig adgang til parken. 

Desuden ligger det fast, at der vil blive offentlig adgang til en 

udvidelse af legepladsen ved børneinstitutionen ved 

Tretommervej/Bækkelundsvej – dvs. uden for institutionens 

åbningstid. 

 

Boliger til handikappede 

Der bør i lokalplanen reserveres boliger til handikappede, herunder 

psykisk handikappede, så de ikke skal bosættes i fjerntliggende dele 

af kommunen.  

 
Bemærkninger hertil: 

Det er Sociale forhold og Beskæftigelse, der skal sørge for, at der er 

et tilstrækkeligt udbud af boliger til handikappede. Det sker ofte ved, 

at sådanne opføres som en del af de almene boligbyggerier. Der er 

indgået en aftale med de kommende ejere af Psykiatrisk Hospitals 

område om, at 15 % af boligerne på Psykiatrisk Hospitals område 

bliver almene boliger. Der er således også mulighed for, at en del af 

disse boliger bliver til handikappede. 

 

Erstatning 

Flere naboer oplyser, at de vil kræve erstatning af kommunen, hvis 

udsigten forringes, eller der kommer et letbanestop tæt på boligen. 

 
Bemærkninger hertil: 

Planloven indeholder ingen bestemmelser om, at en grundejer kan få 

erstatning i anledning af gener som følge af en ændret planlægning. 

Lokalplanlægningen er udtryk for en erstatningsfri regulering af 

ejendomsretten, og en ejer kan som hovedregel netop ikke have 



 

 

8. april 2016 

Side 16 af 16 
berettigede forventninger om, at den eksisterende planlægning vil 

blive opretholdt.  

 

Retspraksis viser, at der skal foreligge ganske særlige forhold, før der 

gives erstatning til ejeren af en ejendom, der ikke er omfattet af 

ekspropriation. Ekspropriationserstatning kan alene komme på tale i 

helt særlige tilfælde, hvor en bestemmelse i en lokalplan har atypiske 

og meget væsentlige konsekvenser for den pågældende grundejer. 

Det er ikke tilstrækkeligt, at lokalplanen medfører en ringere 

handelsværdi af ejendommen. Sådanne særlige forhold vurderes ikke 

at være på tale i det foreliggende tilfælde, hvor der alene drejer sig 

om, at nogle af indsigerne vil få en udsigtsforringelse på grund af de 

kommende byggerier. 


